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شهيد رئيسي، با دغدغه اصلي خانه دار كردن مردم، برتوسعه افقي شهرها 
و ايجاد شهرك هاي تك طبقه حياط دار در اطراف شهرهاي بزرگ تأكيد 
داش��ت و معتقد بود كه اين كار بايد با مشاركت خود مردم انجام شود. 
وي در دوران رياست جمهوري خود 2/5ميليون قطعه زمين عرضه كرد 
و به رغم همكاري نكردن شبكه بانكي، تلاش مستمري براي پيگيري 
اين مسئله داشت. اين رويكرد كليدي بايد در دولت بعدي نيز ادامه يابد 
و نمايندگان مجلس بايد ش��بكه بانكي را براي همكاري در جهت رفع 
نياز مسكن مردم متقاعد كنند. دولت بعدي بايد از همين حالا چاره اي 
اساسي براي مش��كلات بانكي بينديش��د و با كمك و مشاركت مردم، 

خانه سازي را تسهيل كند. 
شهيد رئيسي، رئيس جمهور دولت سيزدهم ايران، يكي از دغدغه هاي 
اصلي و راهبردي خود را خانه دار كردن مردم قرار داده بود. او معتقد بود 
كه خانه دار شدن مردم نه تنها به معناي افزايش ساخت  مسكن است، 
بلكه بايد اين ساخت و س��از به دس��ت خود مردم انجام شود. از ديدگاه 
شهيد رئيسي، توسعه افقي شهرها و ايجاد شهرك هاي جديد در اطراف 

ش��هرهاي بزرگ، راه حلي كليدي براي رفع مشكل مس��كن بود. اين 
شهرك ها بايد به صورت تك طبقه و حياط دار ساخته شوند تا جذابيت 
زندگي در حاشيه شهرها را براي مردم افزايش دهند. اين رويكرد علاوه 
بر افزايش رفاه عمومي، موجب توزيع متوازن تر جمعيت و كاهش تراكم 

شهري نيز مي شود. 
رئيس جمهور شهيد، با تمام وجود باور داشت كه خانه دار كردن مردم 
بايد اولويت اصلي سياست هاي دولت باشد. وي اعتقاد داشت كه دولت 
بايد پيشگام در ساخت مسكن، با كمك و مشاركت مردم باشد. حتي 
شعار س��ال نيز بر »جهش توليد با مش��اركت مردم« تأكيد داشت كه 
بخش مس��كن يكي از مهم ترين عرصه هاي اين جهش توليد است. با 
توسعه شهرك هاي تك طبقه حياط دار از طريق عرضه زمين و پرداخت 

تسهيلات، مي توان به راحتي اين هدف را محقق كرد. 
دولت بعدي بايد اين سياست ها را ادامه دهد و به خانه دار كردن مردم به 
عنوان يكي از اولويت هاي اصلي خود نگاه كند. شهيد رئيسي در دوران 
رياست جمهوري خود اقدامات مثبتي در اين زمينه انجام داد. از جمله 

اين اقدامات مي توان به عرضه 2/5ميليون قطعه زمين اش��اره كرد. با 
اين حال،همكاري نكردن ش��بكه بانكي يكي از موانع اصلي در تحقق 
اين اهداف بود. اما شهيد رئيس��ي با پيگيري هاي مس��تمر و برگزاري 
هفتگي جلسات شوراي عالي مس��كن، تلاش مي كرد تا اين مشكلات 

را حل كند. 
چون شهيد رئيس��ي خود از بخش مح��روم جامعه برخاس��ته بود به 
خوبي مي دانس��ت كه خانه دار كردن مردم چق��در مي تواند براي آنان 
اهميت داش��ته باش��د. اين رويكرد كليدي رئيس جمه��ور بايد محور 
سياس��ت هاي دولت بعدي نيز باش��د. نمايندگان مجل��س مي توانند 
نقش مؤث��ري در متقاعد كردن ش��بكه بانكي براي هم��كاري در اين 
زمينه داشته باشند. براي رفع نياز مردم و س��اخت مسكن، همكاري 
 بانك ها ض��روري اس��ت و نمايندگان باي��د اين موض��وع را از بانك ها 

مطالبه كنند. 
همكاري نكردن شبكه بانكي يكي از مشكلات عمده اي بود كه مانع از 
تكميل طرح هاي دولت شهيد رئيسي مي شد. دولت بعدي بايد از همين 

حالا چاره اي اساسي براي اين مس��ئله بينديشد. اگر بانك ها همكاري 
نكنند، مش��اركت مردم در ساخت مسكن نيز ش��كل نخواهد گرفت. 
بنابراين، با همكاري و مشاركت خود مردم و حمايت هاي بانكي، مي توان 
به هدف خانه دار كردن مردم نزديك شد و دولت بعدي بايد اين مهم را در 

اولويت كاري خود قرار دهد. 
شهيد رئيسي، با دغدغه اصلي خانه دار كردن مردم، بر توسعه افقي شهرها 
و ايجاد شهرك هاي تك طبقه حياط دار در اطراف شهرهاي بزرگ تأكيد 
داش��ت و معتقد بود كه اين كار بايد با مشاركت خود مردم انجام شود. 
وي در دوران رياست جمهوري خود 2/5ميليون قطعه زمين عرضه كرد 
و به رغم همكاري نكردن شبكه بانكي، تلاش مستمري براي پيگيري 
اين مسئله داشت. اين رويكرد كليدي بايد در دولت بعدي نيز ادامه يابد 
و نمايندگان مجلس بايد ش��بكه بانكي را براي همكاري در جهت رفع 
نياز مسكن مردم متقاعد كنند. دولت بعدي بايد از همين حالا چاره اي 
اساسي براي مش��كلات بانكي بينديش��د و با كمك و مشاركت مردم، 

خانه سازي را تسهيل كند. 
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س�اخت و عرضه انبوه مسكن از س�وي بسياري از 
كارشناس�ان به عنوان تنه�ا راهكار حل مش�كل 
مسكن در كش�ور مطرح شده اس�ت. كارشناسان 
معتقدند، تنها راه حل اين است كه توليد مسكن در 
سطح انبوه صورت بگيرد. به اين ترتيب، بازار متعادل 
مي شود و قيمت ها كنترل مي شوند. شهيد رئيسي 
در راستاي حل مشكل مس�كن مردم، اين موضوع 
را جزء اولويت ه�اي دولتش ق�رار داد. به نحوي كه 
در حال حاضر، حدود 2ميليون و600 هزار مس�كن 
ملي در حال ساخت و ساز است و زمينه براي تحويل 
60هزار واحد در س�ه استان فراهم ش�ده است. با 
وجود مش�كلاتي كه دول�ت شهيد رئيس�ي براي 
توليد مس�كن انبوه با آن روبه رو بود، ساخت و ساز 
در كش�ور ادامه يافت. شهيد رئيسي هدف ساخت 
يك ميليون مسكن در س�ال را به عنوان مهم ترين 
و راهبردي ترين هدف خود دنبال كرد و لحظه اي از 
ساخت 4ميليون مسكن در دولت خود عقب نشيني 
نكرد و مهم تري�ن دغدغه شهيدرئيس�ي رفع نياز 
م�ردم و به خص�وص جوانان ب�ه مس�كن از طريق 
عرضه زمين، ايجاد ش�هرك هاي جديد مسكوني، 
توسعه افقي شهرها و تأمين مالي ساخت از طريق 
تسهيلات ساخت مسكن بوده اس�ت و اين مهم را 
تا آخري�ن روز زندگي خود س�رلوحه كار قرار داده 
بود. اين موضوع كلي�دي بايد در دول�ت بعدي نيز 
مورد توجه قرار گي�رد و به صورت وي�ژه در جهت 
س�اخت مس�كن و رفع نياز مردم در حوزه مسكن 
در دول�ت بع�دي اقدام�ات لازم ص�ورت پذي�رد. 

    
بسياري بر اين عقيده اند كه تش��ويق جوانان به ازدواج 
و تشكيل خانواده بدون ايجاد بسترهاي لازم از جمله 
اشتغال و مسكن نتيجه بخش نخواهد بود. شهيد رئيسي 
كه مرد خدمت و اهل عمل بود به دنبال بسترس��ازي 
عملياتي ب��راي ازدواج جوانان و خانه دار ش��دن مردم 
بود. مسكن به عنوان يكي از مهم ترين نيازهاي اساسي 
مردم مطرح اس��ت كه بخش زيادي از درآمدهاي آنها 
نيز خرج تأمين سرپناه شده است. به ويژه در شهرهاي 
بزرگ اين مشكل جدي است. زيرا خانوارها مجبورند 
حدود 70 درصد از درآمدشان را براي اين موضوع صرف 
كنند. شهيد رئيسي كه دغدغه مردم را دغدغه خودش 
مي دانست و خدمت به مردم را در دستور كارش داشت، 
از هم��ان ابتداي برعهده گرفتن رياس��ت جمهوري به 

موضوع مسكن اهتمام جدي داشت. 
شهيد رئيس��ي به دليل اينكه خود مح��روم بوده و در 
خانواده اي محروم بزرگ شده و طعم نداري را كشيده 
است؛ بيشترين توجه را به محرومان و دسترسي عادلانه 
مردم به مس��ائل حياتي نظير مس��كن داش��ته است. 
شهيد رئيسي هدف ساخت يك ميليون مسكن در سال 
را به عنوان مهم ترين و راهبردي ترين هدف خود دنبال 
كرد و لحظه اي از ساخت 4ميليون مسكن در دولت خود 
عقب نشيني نكرد و مهم ترين دغدغه شهيدرئيسي رفع 
نياز مردم و به خصوص جوانان به مسكن از طريق عرضه 
زمين، ايجاد شهرك هاي جديد مسكوني، توسعه افقي 
شهرها و تأمين مالي ساخت از طريق تسهيلات ساخت 
مسكن بوده است و اين مهم را تا آخرين روز زندگي خود 
سرلوحه كار قرار داده بود. اين موضوع كليدي بايد در 
دولت بعدي نيز مورد توجه قرار گيرد و به صورت ويژه در 
جهت ساخت مسكن و رفع نياز مردم در حوزه مسكن، 

در دولت بعدي اقدامات لازم صورت بپذيرد. 
  س�اخت مس�كن يك دغدغ�ه اصل�ي براي 

شهيد رئيسي بود
سيدمحمدرضا ميرتاج الديني، عضو كميسيون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي در خصوص 
دغدغه س��يد ابراهيم رئيس��ي، رئيس جمهور ش��هيد 
كشورمان در زمينه ساخت مسكن به »جوان« مي گويد: 
وي مرد خدمت بود و در راستاي ارائه خدمات به مردم 
از هيچ تلاشي دريغ نمي كرد. يكي از اولويت هاي اصلي 
آقاي رئيسي موضوع مسكن بود و در دولت سيزدهم نيز 

تلاش هاي زيادي در اين زمينه صورت داد.
وي ادام��ه مي دهد: آقاي رئيس��ي از ابت��داي روي كار 
آمدنش اهتمام جدي به موضوع مسكن داشت. زماني 
كه مي خواست كابينه را تشكيل دهد، در يك جلسه ما 
حضور داشتيم و ايشان گفت، با گزينه هايي كه براي وزير 
مسكن در نظر دارم، صحبت مي كنم به آنها مي گويم كه 

شرط انتخاب  شد ن اين است كه عزم جدي براي ساخت 
انبوه مسكن داشته باشند. 

عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس 
شوراي اس��لامي خاطرنشان مي كند: ش��رط انتخاب 
وزير مسكن از سوي رئيس جمهور شهيد، ساخت مسكن 
انبوه ب��ود. اين موضوع حكاي��ت از اهميت حل و فصل 

مشكل مسكن در كشور براي ايشان دارد. 
ميرتاج الديني مي گويد: س��اخت مس��كن براي عموم 
م��ردم، در دولت س��يزدهم مدنظر بود. ع��لاوه بر اين، 
س��اخت مس��كن براي اقش��اركم درآمد نيز در دستور 
كار قرار داش��ت. شهيد رئيس��ي برنامه هايي در زمينه 
س��اخت خوابگاه دانش��جويان و خانه براي اس��اتيد و 
اعضاي هيئت علمي دانشگاه ها داشتند. در اين طرح ها، 
از زمين هاي دانشگاه ها اس��تفاده مي شد. اين زمين ها 
كه متعلق به دانش��گاه ها ب��ود، در اختي��ار كاركنان و 
اعضاي هيئت علمي قرار مي گرفت تا به س��اخت خانه 

مبادرت شود. 
عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس 
شوراي اسلامي ادامه مي دهد: در تبريز شاهد بوديم كه 
شش هكتار از زمين هاي دانشگاه به ساخت خانه براي 
اقشار مختلف اختصاص يافت. در جاهاي ديگر نيز چنين 

برنامه هايي پيش مي رفت. 
عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس 
شوراي اسلامي خاطرنش��ان مي كند: با توجه به اينكه 
مس��كن بخش زيادي از درآمد خانواره��ا را به خودش 
اختصاص مي ده��د و جزء مش��كلات مهم م��ردم به 
ش��مار مي رود، لازم اس��ت هر رئيس جمهوري كه بعد 
از شهيد رئيس��ي روي كار مي آيد، با جديت به موضوع 
مسكن بپردازد و اين مسئله را جزء اولويت هايش قرار 

دهد. 
ميرت��اج الدين��ي خاطرنش��ان مي كن��د: نياز اس��ت 
راه رئيس جمهور ش��هيد در زمينه س��اخت مسكن با 
جديت دنبال ش��ود. در اين حوزه بايد به جايي برسيم 
كه هيچ كس مشكل مسكن يا اجاره مسكن در جامعه 
نداشته باشد. حل و فصل مشكل مسكن در جامعه در 

گروي عرضه مسكن به اندازه كافي است. 
  خان�ه دار ك�ردن م�ردم دغدغ�ه و اولوي�ت 

شهيد رئيسي
فريد ولدي كارش��ناس اقتصادي نيز ضم��ن تأكيد بر 
اعتبارات بانكي به سمت س��اخت تسهيلات مسكن بر 
اهمال كاري بانك ها براي ارائه اين تسهيلات اشاره كرد و 
به»جوان« مي گويد بانك مركزي به عنوان متولي اصلي 
پول در تلاش اس��ت تا با ايجاد مقررات سفت و سخت 

در پرداخت وام و تسهيلات موانع بيشتري را بر سر راه 
مردم قرار دهد.

ولدي به بيان مش��كلات مردم در حوزه مسكن اشاره 
مي كند و مي افزايد: آمار اجاره نشين ها در كشور بسيار 
بالاست اين در حالي است كه ما سياست هاي تشويقي 
ازدواج و فرزندآوري را مط��رح مي كنيم اما براي بحث 
مس��كن اقدامات عملي  انج��ام نمي گي��رد. وي افزود: 
طبيعتاً يكي از نيازهاي ازدواج جوانان تأمين مس��كن 
است. اجاره بهاي  سنگين و سرسام آوري كه در دوسال 
گذشته 150 برابر رشد داشته، فش��ار خيلي زيادي بر 
مردم ايجاد كرده و به يكي از دغدغه هاي جدي ازدواج 
تبديل شده اس��ت. درآمد هاي بسيار ناچيز دهك هاي 
پايين جامعه كه خانه ندارند نمي تواند وديعه مسكني را 
برايشان تأمين كند. مردم با درآمدهاي پايين نمي توانند 

مسكن نيمه مناسبي براي خودشان تأمين كنند. 
اين كارشناس اقتصادي در مورد اهميت ساخت مسكن 
تك طبقه در كنار بحث پرداخت تس��هيلات مي گويد: 
در پروژه هاي يك طبقه س��ازي به دليل اينكه پروژه ها 
به صورت موازي شروع مي شوند، س��اخت هيچ  يك از 
واحدها، وابس��ته به واحدهاي ديگر نيست و به صورت 
مستقل مي تواند شروع به كار كند كه به اين ترتيب زمان 
ساخت پروژه مس��كن به همت خود مردم و همچنين 
آورده، وابسته خواهد شد و به ديگري هيچ ارتباطي پيدا 
نخواهد كرد و از همين رو سرعت ساخت شديداً افزايش 
پيدا خواهد كرد. در اين روش اگر متقاضي به هر دليلي 
نتواند آورده خود را تكميل كند، س��اخت بقيه واحدها 
متوقف نخواهد شد. از س��وي ديگر آپارتمان سازي به 
دليل سري ش��دن واحدها به نوعی است كه تا طبقات 
پايين، عمليات س��فت كاري را پايان ندهند، نمي توان 
واحدهاي بالاتر را پياده سازي كرد. در شرايطي كه رشد 
نقدينگي بالايي در كش��ور داريم و تورم نيز تك رقمي 
نش��ده اس��ت، احداث منازلي به غير از ش��يوه ويلايي 
خطايي راهبردي است زيرا تعريف پروژه هاي چند ساله، 
باعث مي شود تورم چندين برابري را در مصالح و زمان دار 
شدن پروژه شاهد بود كه اين امر موجب توقف پروژه ها و 
تجديد زمان بندي آنها مي شود و خانه دار شدن مردم را 

سخت تر خواهد كرد. 
اين كارش��ناس در خصوص الزام بانك ه��ا براي تأمين 
مس��كن اش��اره مي كند و مي گويد : مجلس ش��وراي 
اس��لامي در بودجه امس��ال، بانك ها را ملزم كرده كه 
20درصد از منابع خودش��ان را براي تأمين مسكن در 
اختيار مردم در قالب وديعه يا وام خريد مسكن به مردم 
قرار دهند. اما بانك ها در سال گذشته و امسال توجهي 

به اين موضوع ندارند و از اجراي قانون سر باز مي زنند. 
بانك ها بايد با پول هايي كه مردم در آنجا مي خوابانند، 
گردش مالي صورت دهند و نهايت آنها را در اختيار مردم 
قرار دهند ولي نه تنها اين رويكرد پياده نمي شود بلكه 
بانك ها پول هاي مردم را تبديل به بنگاه داري مي كنند 
و خودش��ان املاك مي خرند و مي فروشند لذا بانك ها 

كارنامه هاي خوبي در اين حوزه نداشتند. 
اين كارشناس اقتصادي مي افزايد: در واقع بانك مركزي 
به عن��وان متولي اصلي پول در تلاش اس��ت تا با ايجاد 
مقررات سفت و سخت در پرداخت وام و تسهيلات موانع 
بيشتري را بر سر راه مردم قرار دهد. طبيعتاً بانك ها به 
جاي آن كه وام ها را در اختيار مردم در قالب تسهيلات 
ساخت مسكن قرار دهند و در جاي ديگر هزينه مي كنند 
و در اختيار افراد ديگر قرار دادند. گزارشي كه در مجلس 
نيز قرائت شد نش��ان از تخلف بانك ها و انحراف زيادي 
است كه بانك ها در حوزه تسهيلات داشتند. متأسفانه 
امروز ما با سيل مواجهات مردم براي تأمين وام هاي خرد 
روبه رو هس��تيم. دولت، بانك مركزي و شوراي اقتصاد 
بايد به طور جدي به اين موضوع ورود پيدا كند و بانك ها 
را ملزم به پايبندي به قانون و اجرايي شدن آن و پرداخت 

تسهيلات ساخت مسكن كنند. 
وي در خصوص اهميت هدايت اعتبارات بانكي به سمت 
بخش مولد اقتصادي و مس��كن مي گويد: مطمئناً اين 
كار هم مي تواند ايجاد اش��تغال كند و هم درآمدزايي و 
افزايش بهره وري صورت بگيرد. وقتي تس��هيلات را در 
قالب مس��كن در اختيار مردم قرار دهي��م زمينه رونق 
ساخت و س��از و مقاوم س��ازي مس��كن ايجاد مي شود. 
همينطور ميزان و تعداد مس��كن افزايش پيدا مي كند 
ضمن اينكه با توجه به تعدد مسكن و اشباع آن، قيمت 
مس��كن نيز كاهش پي��دا مي كند لذا اين تس��هيلات 
مي تواند تأثيرات خوبي در حوزه درآمد زايي در كش��ور 
و هم حوزه رضايتمندي و تأمين مسكن مناسب براي 

مردم را به دنبال داشته باشد. 
ولدي در خص��وص ورود و نظارت مجلس نس��بت به 
بانك ها جهت ارائه تسهيلات به مردم تصريح مي كند 
به كميس��يون عمران و اقتصاد در مجلس جديد بايد 
مأموريت داده ش��ود تا به  طور جدي به اين حوزه وارد 
شوند و گزارشي از عملكرد بانك ها در خصوص تسهيلات 
مسكن ارائه دهند. بايد بررسي ش��ود كه كدام بانك ها 
انحراف داشتند و كارنامه شان خوب نبوده و كدام بانك ها 
اين تسهيلات را به مردم ارائه دادند. كميسيون عمران 
به نمايندگي از مجلس اين مأموريت را دارد كه نسبت 
به پيگيري معوق شدن سالي يك ميليون مسكن اقدام 
كند و همچنين نسبت به اجرايي و عملي شدن مسكن 
ملي كه قانونش در مجلس تصويب شد، گزارش دهد و 
بگويد كه كوتاهي دستگاه ها در اين موضوع چه بوده تا 
در صحن علني از طريق ابزار نظارتي بتوانيم دستگاه ها 

را ملزم به پاسخگويي كنيم. 
ولدي در ادامه اظهار مي كند شهيد رئيسي دغدغه اصلي 
خود را بحث مسكن مردم قرار داده بود و به هيچ وجه از 
آن عقب نشيني نكرد و ساخت مسكن و رفع موانع ساخت 
مسكن به دست مردم از اولويت هاي اصلي شهيد رئيسي 
بود و پيرامون اين مس��ئله با هيچ كس تعارف نداشت و 
پيگيري و برنامه ريزي منظم براي حل مش��كلات اين 
حوزه و برگزاري شوراي عالي مسكن به شكل هفتگي از 
مهم ترين نشانه هاي جديت شهيد والامقام خدمت، در 
حوزه ساخت مسكن و رفع موانع پيش رو جهت ساخت 
مسكن بود. با توجه به اهميت موضوع مسكن در كشور 
انتظار مي رود هر كس��ي كه به جاي شهيد رئيسي روي 
كار مي آيد، موضوع مسكن را در دستور كار داشته باشد. 
از شواهد اينطور برمي آيد كه شهيد رئيسي انتظار مردم 
را از رئيس جمهور بالا برده اس��ت. از آنجايی كه ايشان 
در تمامي حوزه ها ب��ا جديت به ص��ورت فعال حضور 
داشتند و چاره انديشي مي كردند، مردم انتظار دارند، 
رئيس جمهور بعدي نيز به همين اندازه مرد عمل و اهل 

خدمت باشد. 
وي در پاي��ان مي گوي��د: ط��ي دو س��ال و ني��م كه از 
دولت س��يزدهم به راهبري شهيد رئيس��ي مي گذرد، 
اقدامات جدي در زمينه رونق بخشيدن به حوزه مسكن 
در كشور انجام شد. به طور مثال در سال1402 ركورد 
صدور پروانه ساخت در بافت فرسوده شكست و حدود 
92هزار پروانه صادر شد. به طوري كه ميزان صدور پروانه 
در اين زمينه در دولت سيزدهم به عدد 270هزار رسيد. 
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رئیس جمهور بعدی دغدغه رئیسی را در سرپناه داشتن مردم دنبال کند
مهم ترين و راهبردي ترين هدف دولت شهيد رئيسي ساخت مسكن و رفع دغدغه مسكن براي مردم بود

عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي 
معتقد است مسكن جزء مهم ترين نيازمندي هاي مردم 
به ش�مار مي رود و از همي�ن رو با توجه ب�ه دغدغه ويژه 
رئيس جمهور در حوزه مسكن، بايد سياست هاي دولت 
شهيد رئيسي ادامه پيدا كند و شاهد گشايش هاي خوبي 
باش�يم. اختصاص زمين و پرداخت تس�هيلات س�اخت 
مسكن براي اجرايي كردن طرح هاي ساخت مسكن ملي 
به كمك و مشاركت مردم و وقوع جهش توليد مسكن بايد 
صورت پذيرد و به عنوان مهم ترين دغدغه رئيس جمهور 
ش�هيد بايد اي�ن مس�ئله در دولت بع�دي ت�داوم يابد. 

    
مس��كن يك��ي از مهم تري��ن 
مش��كلات امروز مردم اس��ت. 
ب��ه همي��ن دلي��ل، يك��ي از 
براهيم  س��يد ا دغدغه ه��اي 
رئيس��ي، رئيس جمهور شهيد 
س��اخت مس��كن براي مردم و 
كاستن از مش��كلات آنها بود. 
يك��ي از ش��عارهاي انتخاباتي 
ايشان ساخت مسكن بود و در دوران رياست دولت سيزدهم 
تلاش هاي بس��ياري در اين راس��تا انجام داد. برخي موانع 
پيش روي دولت در زمينه عملياتي كردن س��اخت مسكن 
براي مردم وجود داش��ت. از مهم ترين مشكلات مي توان به 
همكاري نكردن بانك ها در اين زمينه اش��اره كرد. بانك ها 
ترجيح مي دهند ب��ه ج��اي پرداخت تس��هيلات در حوزه 
مسكن، س��رمايه هاي خود را در بخش هاي س��ود دهنده و 

دلالي به كار بيندازند. 
كارشناسان اعتقاد دارند دولت بايد برخورد جدي با بانك ها 
را به منظور همراهي آنها با طرح هاي ملي مس��كن در پيش 
بگيرد. در غير اين صورت، مش��كلات ج��دي در اين حوزه 
بروز مي كند. از س��وي ديگر، به زعم كارشناسان، از آنجايی 
كه موضوع مس��كن يكي از مهم ترين مشكلات مردم است، 
دولت بعدي كه روي كار مي آيد، بايد به اين مس��ئله اهتمام 
لازم را داشته باشد. به طور كلي، دغدغه شهيد رئيسي تمام 
مش��كلاتي بود كه مردم با آن مواجه هس��تند. از آنجايی كه 
مسكن در رأس مسائل و مشكلات مردم است، اين موضوع 

جزء مهم ترين دغدغه هاي وي بود. 

 علي جدي، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اس��لامي در گفت وگو با »جوان« در ارتب��اط با دغدغه هاي 
رئيس جمهور ش��هيد كش��ورمان تصريح كرد: مسائلي كه 
مربوط به معيشت مردم بود، براي شهيد رئيسي جزء مسائل 
مهم و اولويت به شمار مي آمد. در همين زمينه، شاهد بوديم 
كه مس��كن و حتي مس��ئله خودرو از اهميت زيادي برايش 

برخوردار بود و به پيگيري اين موضوعات مي پرداخت. 
وي ادامه داد: اخيراً موضوع مسكن در دولت سيزدهم شتاب 
بيشتري گرفته بود و مسائل با سرعت بالاتري ادامه داشت. 
همين روند بايد افزايش و ادامه پي��دا كند. اميدواريم دولت 
بعدي كه روي كار مي آيد نيز به اندازه شهيد رئيسي نسبت به 

مسئله ساخت مسكن براي مردم اهتمام داشته باشد. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي خاطر 
نشان كرد: دغدغه هاي مردم جزء اولويت هاي دولت سيزدهم 
به رياست شهيد رئيسي بود. از آنجايی كه مسكن از مهم ترين 
مسائل امروز مردم است، اين مسئله در صدر سياست هايي 

قرار داشت كه دولت پيگيري مي كرد. 
جدي، عض��و كميس��يون صنايع و معادن مجلس ش��وراي 
اسلامي خاطرنشان كرد: مسكن جزء مهم ترين نيازمندي هاي 
مردم به ش��مار مي رود و از همين رو با توجه به دغدغه ويژه 
رئيس جمهور در حوزه مس��كن، بايد سياس��ت هاي دولت 
شهيد رئيس��ي ادامه پيدا كند و ش��اهد گشايش هاي خوبي 
باشيم. اختصاص زمين و پرداخت تسهيلات ساخت مسكن 
براي اجرايي كردن طرح هاي ساخت مسكن ملي به كمك 
و مش��اركت مردم و وقوع جهش توليد مس��كن بايد صورت 
پذيرد و به عنوان مهم ترين دغدغه رئيس جمهور شهيد بايد 

اين مسئله در دولت بعدي تداوم يابد.
وي در خصوص برداشتن حريم شهرها و اختصاص زمين براي 
ساخت مسكن خاطرنشان كرد: برخي مشكلات قانوني در اين 
زمينه وجود دارد كه بخش زيادي از آنها قابل حل و فصل است. 
اگر مانعي وجود دارد، وزارتخانه ها مي توانند اصلاحيه اي ارائه 

دهند و به رفع مشكلات در اين زمينه بپردازند. 
جدي گفت: متأسفانه بانك ها كارهايي را كه بايد در زمينه 
ارائه تسهيلات ساخت مس��كن انجام دهند، پيش نمي برند. 
مس��ئله مس��كن از اهميت بالايي برخوردار اس��ت و باعث 
مي شود كه چرخ هاي توليد در كشور به كار بيفتد و رونقي را 
در اين زمينه شاهد باشيم. با اين حال شاهد همكاري نكردن 

بانك ها در اين زمينه هستيم. 
وي ادامه داد: دولت بايد با اصرار مس��ئله همكاري بانك ها 
براي تأمين مالي پروژه هاي مس��كن ملي را، پيگيري كند. 
مجلس دوازدهم ني��ز بايد در اين زمينه هم��كاري لازم را با 
دولت داشته باش��د به نحوي كه زمينه كوتاهي بانك ها در 

ارتباط با پرداخت تسهيلات ساخت مسكن از بين برود. 

گفت وگوی»جوان«  باعضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس:

ساختمسكنجزء
دغدغههاياصلي

رئيسجمهورشهيدبود

گفتوگو

سیدعلیموسوی
گزارش

 با توج�ه به اينكه مس�كن بخش زي�ادي از 
درآم�د خانواره�ا را به خ�ودش اختصاص 
مي دهد و جزء مشكلات مهم مردم به شمار 
مي رود، لازم است هر رئيس جمهوري كه بعد 
از شهيد رئيسي روي كار مي آيد، با جديت به 
موضوع مسكن بپردازد و اين مسئله را جزء 

اولويت هايش قرار دهد

سیدمحمدرضامیرتاجالديني

 عضو كميسيون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس 

 طي دو س�ال  و نيم كه از دولت سيزدهم به 
راهبري شهيد رئيس�ي مي گذرد، اقدامات 
ج�دي در زمينه رونق بخش�يدن ب�ه حوزه 
مسكن در كشور انجام شد. به طور مثال،در 
س�ال1402، ركورد صدور پروانه  ساخت در 
بافت فرس�وده شكس�ت و ح�دود 92هزار 
پروانه صادر ش�د. به طوري كه ميزان صدور 
پروان�ه در اين زمينه در دولت س�يزدهم به 

عدد 270هزار رسيد

فريدولدي

كارشناس اقتصادي

فراسو


